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INTERVIU

Claudia Hărăpescu” Alături de copii am 
învățat că bucuria vine din lucruri simple”!

Fiecare copil are o poveste de viață și ”greutăți” de dus pe umeri, care și pentru un adult ar fi greu de 
suportat, susține Claudia Hărăpescu, șef serviciu la Complexul de Case de Tip Familial Reghin. Psiholog de 
profesie, recunoaște că a prins drag de tainele psihologiei încă din perioada liceului, iar mai apoi și-a dorit 
să poată lucra cu copiii abandonați.
Este nevoie de mult curaj să ajungi să lucrezi în domeniul psihologiei copilului, dar și de implicare și 
empatie față de micuțele ființe ce au nevoie de sprijin și îndrumare în călătoria lor în viață. De peste 20 
de ani, Claudia Hărăpescu a ales să le fie sprijin și a reușit acest lucru din toate pozițiile în care a ajuns să 
lucreze în cadrul DGASPC Mureș. 

Cum a început povestea dumneavoastră cu 
DGASPC Mureș? Cum ați ajuns să lucrați aici, 
implicit la Complexul de Case de tip Familial 
Reghin?
Am început să profesez ca și psiholog la Centrul 
de plasament nr.8, din Reghin, începând cu anul 
2002. În anul 2003, în urma unui proiect Phare, au 
fost înființate opt Case de tip Familial, situate pe 
raza Municipiului Reghin, aparținând de Centrul 
de plasament nr. 8 și implicit de DGASPC Mureș. 
Astfel, din 2003 pană în 2010 mi-am desfășurat 
activitatea în ambele servicii. În anul 2010 a avut 
loc separarea celor două servicii prin înființarea  
Complexului de Case de tip familial Reghin, 
care cuprindea Casele de tip familial și oferea 
servicii copiilor, iar Centrul de plasament nr. 8 
a devenit Centrul de Recuperare și Reabilitare 
Neuropsihiatrică Reghin. Mi-am continuat 
activitatea la Complexul de Case de tip Familial 
ca și psiholog până în anul 2013, când am început 
să activez ca șef serviciu interimar, iar ulterior, în 
urma promovării examenului, ca  șef serviciu.

Cu siguranță au existat și greutăți. A fost un 
moment în care să vă întrebați dacă vă simțiți 
pregătită pentru rolul pe care îl aveți în sistem, 
în centrul pe care îl conduceți? Ce v-a motivat 
mereu să mergeți înainte?
Într-adevăr, pe parcursul anilor au fost greutăți 
și situații dificile sau la limită, dar nu am stat să 
mă gândesc dacă sunt sau nu pregătită. Le-am 
luat ca pe niște provocări și le-am transformat 
în contexte de creștere și educare. Din punct 
de vedere profesional m-am străduit să le rezolv 
cât mai bine. Dragostea pentru copii și pentru 
profesie, precum și sprijinul familiei, m-au motivat 
mereu să merg înainte.

Care au fost cele mai mari satisfacții pe care 
le-ați avut în această perioadă?
Faptul că împreună cu colegii am putut să fim 
alături de copiii cu care viața nu a fost prea darnică 
înainte să vină la noi și am putut să contribuim de 
la licărul de speranță din ochii lor,  zâmbetul de 
pe față, la creșterea și educarea lor, precum și la 

croirea drumului lor în viață. Iar faptul că ne-am 
mai întâlnit, ocazional, cu unii dintre ei sau ne-au 
vizitat și ne-au mulțumit pentru tot ceea ce am 
facut pentru ei, a venit ca o confirmare că ceea 
ce am făcut am făcut bine și ne-a dat putere să 
schimbăm în bine și viața altor copii.

Vă rog să faceți o scurtă prezentare a 
serviciului pe care îl conduceți. 
Complexul de Case de tip familial Reghin este 
un serviciu de tip rezidenţial, ce aparține de 
Direcţia Generală de Asistenţă Socială şi Protecţia 
Copilului Mureş. Este format din opt Case de tip 
Familial, situate pe raza Municipiului Reghin, cu 
o capacitate de 42 de locuri.
Scopul serviciului este de a furniza servicii sociale, 
prin asigurarea accesului copiilor pe o perioadă 
determinată la găzduire, îngrijire, educaţie şi 
servicii de pregătire pentru viața independentă, 
precum și pentru integrarea/reintegrarea familială 
și socio-profesională.
Prin activităţile pe care le desfășurăm asigurăm 

protecţia, creşterea şi îngrijirea copilului separat, 
temporar sau definitiv, de părinţii săi, ca urmare a 
stabilirii în condiţiile legii a măsurii plasamentului.

Făcând arc peste timp, uitându-vă în 
urmă la generațiile de copii care au trecut 
prin centru, ce au însemnat toți acești ani 
pentru dumneavoastră și ce ați învățat de la 
beneficiari?
Împlinirea visului pe care l-am creionat în anii 
de liceu, când am început să pătrund în tainele 
psihologiei și am prins drag de ea,  grație implicării 
și dedicării doamnei profesoare, respectiv acela 
de a urma Facultatea de Psihologie, iar ulterior să 
lucrez cu copiii abandonați.
Fiecare copil are o poveste de viață. În ciuda 
trupului firav de copil poartă pe umeri “greutăți” 
care ar fi greu de dus și de un adult. Ascultându-i 
am început să văd și să iau altfel problemele/ 
greutățile din viața de zi cu zi. Alături de ei am 
învățat că bucuria vine din lucruri simple și că ai 
nevoie de atât de puțin ca să fii fericit!
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EVENIMENTINTERVIU

Gizzela Ianko, fata cu voce de aur  
și un talent de excepție

Prin multă muncă, respectarea regulilor și perseverență se poate reuși în viață, este de părere 
Gizella Ianko. Se află în plasament la asistent maternal profesionist Simona Ilic, în Ibănești,  
de 13 ani, de când avea vârsta de un an. De mic copil a caracterizat-o dorința de cunoaștere și  
de afirmare în viață. 

Și-a începutul debutul pe scenă încă de la grădiniță, în 
2013, frecventând dansurile la Ansamblul Ibășteana 
din Ibănești. A continuat la Moștenitorii Hodacului 
și apoi la Hodăceana, ambele din Hodac. A făcut 
cunoștință cu vioara când era doar în clasa 0, apoi a 
continuat să persevereze, să facă parte din orchestra 
școlii, din corul de copii de la biserică, să participe 
la festivaluri de muzică, în țară, unde a câștigat mai 
multe locuri I. Are la activ 30 de trofee, peste 200 
de premii, diplome și medalii. De șapte ani studiază 
vioara și de trei ani pianul. O mare realizare a fost 
cooptarea sa în orchestra de muzică populară Hora, 
de la Casa de Cultură din Reghin, fiind singurul copil 
ce cântă alături de persoane adulte. Melodiile sale au 
ajuns să fie auzite nu doar la festivaluri, ci și la diferite 
evenimente, și chiar la televiziune. Este numită ”fata 
cu voce de aur” sau ”fata cu glas de privighetoare”. 
Își dorește să ajungă să studieze vioara la Liceul de 
Artă din Târgu Mureș, să obțină o bursă și să devină 
profesoară de muzică, să predea vioara. 
Drumul parcurs până în prezent nu a fost unul ușor, ci 
presărat de multe sacrificii, reguli pentru a urma școala 
și orele de muzică, multe costuri, dar și satisfacții, iar 
viitorul se poate spune că-i surâde frumos.

Cum a început povestea ta cu muzica?
Când aveam în jur de 7 ani am urmat un curs de 
pictură pe sticlă și acolo mama a auzit o discuție 
între două persoane despre școala de muzică, cum 
că se vor face înscrieri. Mi-a zis să încerc și eu, poate 
am să reușesc să intru. M-am prezentat la concurs 
împreună cu câțiva colegi, care doreau să încerce, și 
în final am intrat doar eu. Așa a început totul.  

Examenul în ce a constat?
Trebuia să cânt o piesă din folclorul copiilor. S-a cântat o 
piesă la pian, iar eu trebuia să cânt vocal acea piesă. Urma 
să se vadă dacă am ureche muzicală, cum țin ritmul. 
Din prima oră profesoara mi-a explicat componentele 
viorii și tot ceea ce trebuia să știu. Am primit o vioară, 
am început să iau ore și după aceea am continuat. 
Mi-am dat seama că îmi place să cânt la vioară. 

Și ai continuat să-ți exersezi talentul. Ce te-a 
motivat să fii tot mai bună?
Am exersat destul de mult. Am participat la un 
festival, la Bistrița, unde la prima participare am luat 
mențiune, dar la a doua participare nu am luat nimic. 
Atunci a luat marele trofeu un băiat și pe mine m-a 
impresionat. L-am întrebat, după concurs, câte ore 
exersează pe zi. Mi-a spus: două ore. De atunci am 
exersat și eu și așa am reușit să progresez.
Cânt deja de 7 ani și am participat la mai multe 
concursuri în țară, pe partea de canto. 

Ce simți în momentul în care cânți?
Simt o liniște sufletească și întotdeauna mă relaxez. 
Dacă mă simt tristă sau am ceva pe suflet și nu pot 
să spun cuiva despre ce este vorba în acel moment 
încep să cânt cu voce sau la vioară, sau recit strofe din 
diferite piese, ori compun ceva. Și așa mă liniștesc. 

În afară de vioară, la ce alt instrument ai mai 
cântat?
Din clasa a V-a studiez pianul. Era inclus în programa 
școlară. Am intrat și în orchestra școlii, încă din clasa 
a III-a, deși în mod normal se intră din clasa a V-a. 

Ce te motivează să cânți, să progresezi, și în 
paralel să urmezi și cursurile școlare, participând 
la diferite olimpiade școlare. Cât este de greu?
Am urmărit pe Instagram mai mulți interpreți de 
muzică populară clasică și m-a impresionat un 
cântăreț din Turcia, cânta piese foarte grele. M-a 
motivat și pe mine să pot să ajung să cânt piese 
mai grele. În paralel învăț și la școală pentru a avea 
bursă și pentru a ajunge cineva în viață. 
Nu este ușor, dar am niște reguli impuse, care mă 
ajută să-mi programez timpul astfel încât să pot 
învăța și să exersez. Am participat la mai multe 
olimpiade Tehnologie și aplicații practice, Română, 
Religie, Geografie.
În continuare, vreau să urmez cursurile Liceului 
de Artă din Târgu Mureș și în viitor să devin 

profesoară de vioară. 

În repertoriul tău se regăsesc diferite melodii. 
Ce îți place mai mult să cânți?
Îmi plac foarte mult piesele de joc, cele pe care poți 
să dansezi, dar îmi plac și doinele. Înainte nu-mi 
plăceau doinele, dar am înțeles cât de important este 
să cânt doină, deoarece așa ți se cunoaște vocea, cât 
de bună este. Cu partea de canto vreau să continui 
la diferite evenimente.

Și cu vioara, ce cânți?
Mai mult muzică clasică, cânt din Vivaldi, Ciprian 
Porumbescu și mulți alții. 

Atunci când te afli pe scenă, în fața publicului, 
cum reușești să îți gestionezi emoțiile?
Mă pregătesc și exersez mult de acasă. De exemplu, 
dacă mă duc la un eveniment îmi fac programul de 
acasă, ce să cânt, ce să vorbesc și așa nu am emoții. 
Mie îmi place să-i fac pe oameni fericiți.
În general, când mă aflu pe scenă și cânt nu am 
emoții, mai mult am emoții când vorbesc în public.

Ai înregistrat și un CD. Ce piese muzicale conține? 
Conține piesele mele proprii, sunt făcute de mai 
mulți compozitori. Este și o priceasnă, o piesă mai 
tristă despre părinți, și restul de joc, reprezintă Valea 
Gurghiului.
Sper să ajungă să fie auzite, cunoscute. Aceste 
piese muzicale le-am mai cântat și la televiziuni, 
la spectacole.

Ce mesaj ai pentru copiii care își doresc să urmeze 
o carieră muzicală, la fel ca tine?
Să se descopere, să caute acolo, în sufletul lor, să-și 
descopere talentul și să continue să muncească, să 
asculte, să-și urmeze visul. Eu cred că prin muncă 
putem reuși. Dacă nu reușim în viață pe partea cu 
școala, avem posibilitatea să mai facem ceva. 

„Gizella are un program foarte bine stabilit, 
pentru că altfel nu face față. De mică o fost un 
copil care respecta regulile, așa cum trebuie să 
le respecte orice copil care vrea să reușească în 
viață. Este un copil care își dorește să ajungă 
cineva în viață și atunci cu tot dragul faci 
sacrificii pentru că sunt rezultate. Este bună și 
la instrument, și vocal, dar și la școală învață 
foarte bine”. Simona Ilic, asistent maternal 
profesionist.
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SOCIAL

Jandarmii mureșeni, implicare constantă 
în viața copiilor din sistemul de protecție
Un Crăciun mai frumos pentru copiii din sistemul de protecție al copilului, implicarea în diferite activități 
și campanii, cu diferite tematici, activități de informare și conștientizare a copiilor din sistem referitor la 
responsabilizarea lor privind prevenirea infracțiunilor, riscurile consumului de substanțe interzise, reprezintă 
o parte dintre acțiunile pe care Gruparea de Jandarmi Mobilă ”Regele Ferdinand I” Târgu Mureș le derulează 
în baza unui strâns parteneriat cu Direcția Generală de Asistență Socială și Protecția Copilului Mureș.

Un Crăciun mai frumos
Sfârșitul anului 2022 a reunit jandarmii mureșeni 
cu copiii din casele de tip familial din Târnăveni, 
cu scopul de a petrece împreună momente 
memorabile de Crăciun, pentru a le aduce un 
strop de bucurie în preajma sfintelor sărbători. 
”Am vrut să le facem o bucurie copiilor de la 
casele de tip familial din Târnăveni. Au fost 
foarte încântați de inițiativa noastră. Le-am oferit 
cadouri, iar un grup de colindători, format din 
colegi jandarmi, i-a încântat cu câteva colinde 
frumoase, acompaniate de instrumente muzicale. 
Pentru a simți spiritul sărbătorilor i-am ajutat 
pe copii să împodobească bradul cu globuri, 
bomboane, instalații luminoase”, a rememorat 
acele momente Colonel Sorin Daniel Vasiliu, 
ofițer specialist în cadrul Grupării de Jandarmi 
Mobilă ”Regele Ferdinand I” Târgu Mureș.

Implicare în diverse activități 
și campanii
Implicarea jandarmilor în viața copiilor 
instituționalizați s-a materializat în cursul anului 
2022 și în participarea la evenimentul organizat 
cu ocazia Zilei Copilului, la Complexul de case 
de tip familial Sâncraiu de Mureș-Sântana 
de Mureș, unde a fost prezentată tehnica 
utilizată în misiuni de intervenție și au avut 
loc demonstrații canine. 

Activitățile de informare și campaniile tematice 
au reprezentat și reprezintă, în continuare, 
direcții prioritare în baza colaborării cu 
DGASPC Mureș. Tinerii din sistemul de protecție 
participă activ la sesiuni de informare și discuții 
interactive privind riscul comiterii de infracțiuni 
și contravențiile aferente. 
”Purtăm discuții interactive cu grupul țintă, 
referitoare la infracțiunile contra integrității sau 
sănătății persoanei, și aici mă refer la prevederile 
faptelor de natură penală, prevăzute în Codul 

penal, spre exemplu lovirea sau alte violențe, 
vătămarea corporală, dar și traficul și exploatarea 
persoanelor vulnerabile. Mă refer la traficul de 
minori, proxenetismul. De asemenea, purtăm 
discuții interactive referitor la infracțiuni contra 
libertății și integrității sexuale, cum este violul, 
agresiunea sexuală, actul sexual cu minor, 
coruperea sexuală sau racolarea minorilor în 
scopuri sexuale. Prezentăm actele normative cu 
incidențe în domeniul ordinii și siguranței publice, 
cu un pericol social mai scăzut. Nu în ultimul 
rând, expunem activitățile ce țin de domeniul 
prevenției copiilor, cu situații privind starea de 
pericol acasă, pe stradă, la școală, la joacă, în 
mijlocul de transport și le oferim sfaturi despre 
ce ar trebui să facă când simt că sunt în pericol”, 
a precizat Colonel Daniel Vasiliu, a cărui activitate 
pe linia profesională o reprezintă prevenirea și 
combaterea faptelor de natură antisocială. 
Gruparea de Jandarmi Mobilă ”Regele 
Ferdinand I” Târgu Mureș face parte și din Echipa 
Intersectorială Locală, răspunzând de fiecare dată 
prezent la diferitele acțiuni și activități derulate. 
”Vom răspunde de fiecare dată ca parteneri, 
necondiționat, pentru că scopul este același: cu 
cât sunt mai puține cazuri de consum de droguri, 
substanțe interzise, cu cât sunt mai puține 
cazuri de săvârșire a violenței, cazuri de furturi, 
cetățeanul poate să trăiască liniștit, și acasă și pe 
stradă”, a conchis Colonel Daniel Vasiliu.
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Educație financiară și dezvoltare personală  
pentru tinerii din sistemul de protecție a copilului

Educația financiară este esențială pentru dezvoltarea armonioasă a viitorului adult, pentru dezvoltarea abilităților 
necesare pentru a face alegeri financiare informate. Tinerilor din sistemul de protecție a copilului din județul Mureș, 
dar și tinerilor care au părăsit deja sistemul, le-au fost prezentate instrumente financiare și modul în care se pot face 
economii . Activitatea de informare a avut loc în cadrul atelierului nr.16 din proiectul ”T.I.M.E. CENTRU-Tineri Integrați 
prin Măsuri Europene în Regiunea Centru”. Proiectul este implementat de Asociația Filantropică „Sfântul Ierarh Iosif 
Mărturisitorul”, Asociaţia Centrul de Inovare si Dezvoltare Durabilă Nord-Vest şi Asociaţia Getica, beneficiari fiind 
copii și tineri din cadrul DGASPC Mureș.

„O viață independentă, să 
ne bucurăm de fiecare 
zi”, a fost tema atelierului 

nr.16, în care experții din cadrul 
proiectului le-a oferit tinerilor un 
plus de experiență în gestionarea 
veniturilor lor.  ”A fost un atelier care 
s-a transformat într-un atelier de 
dezvoltare personală. Am încercat 
să discutăm cu fiecare în parte ce 
înseamnă să ai o economie, ce 
înseamnă încrederea în tine, curajul 
de a te dezvolta, de a-ți căuta un al 
2-lea job sau de a gestiona foarte 
bine puținii bani sau mai mulți bani 
pe care îi ai. Deviza a fost ”când avem 
puțin, cheltuim mai puțin, când 
avem mai mult, cheltuim mai mult”. 
Aceasta a fost rațiunea acestui 
acestui atelier și, spre deosebire de 
alte ateliere, am văzut că a existat 
o formă de interactivitate, tinerii 
au venit cu întrebări”, a explicat 
preotul Vasile Fodoruț, președintele 
Asociației Filantropice „Sfântul Ierarh 
Iosif Mărturisitorul” din Baia Mare.

Lecții esențiale 
despre bani
Pentru că în unele țări dezvoltate 
educația financiară se învață de la 
școală, în România acest aspect 

lipsește cu desăvârșire, iar tinerii din 
sistem au și ei mari lacune. Elementele 
de bază ale educației financiare le-au 
fost predate și explicate tinerilor de 
către Maria Zaharie, coordonator de 
proiect din partea Asociației Getica. 
”Discuția a fost despre bani, despre 
principalele instrumente de 
economisire sau instrumente bancare, 
în general. Le-am vorbit despre 
carduri, pentru că toți au card, dar 
nu știu foarte multe elemente despre 
un card de debit sau de credit, nu 
știu cum să-și întocmească un buget. 
I-am învățat cum să-și construiască 
singuri un buget personal, bazându-
se pe veniturile din salar. I-am învățat 
despre cum să economisească și care 
sunt principalele instrumente de 
economisire, ce înseamnă o dobândă 
simplă, o dobândă compusă. În 
general au auzit despre ele. 
Unii știu foarte bine cum sa 
gestioneze banii, alții nu prea.  Nu 
cunosc, de exemplu, ce să facă dacă 
își pierd cardul, unde trebuie să 
apeleze, cum trebuie să-l blocheze. 
Alții știau doar despre cartelele de 
telefon că pot fi blocate, despre 
cardurile bancare, nu. Alții nu au 
carduri și primesc banii numerar și 
i-am învățat ce trebuie să facă în 

cazul în care rămân fără bani, să aibă 
grijă întotdeauna să respecte legea”.

Ajutor material 
pentru tineri 
responsabili
Un număr de zece tineri, dintre 
cei 30 de beneficiari ai proiectului 
TIME-CENTRU, au fost sprijiniți, nu 
numai financiar, cu cheltuielile 
pentru chiria lunară, ci și cu aparatură 
electrocasnică sau mobilier de care 
au nevoie pentru locuință. Ei au fost 
aleși în funcție de anumite criterii 
îndeplinite, dar s-a ținut cont și de 
nevoi. ”Este o formă de bonusare. În 
primul rând asta dovedește încredere. 
Este vorba de cei care au rămas 
fideli locului de muncă, cei care au 
participat și la celelalte activități din 
proiect -cursuri, consiliere psihologică 
și tot ceea ce ține de modul de 
implicare în proiectul acesta, de cât 
de mult au fost ei motivați”, a precizat 
preotul Vasile Fodoruț.
Una dintre beneficiarele proiectului, 
dar și a sprijinului material este 
Emanuela Balog, din Reghin. La vârsta 
de 22 de ani știe deja ce înseamnă 
greutățile vieții, dar și munca pentru 
a-și câștiga proprii bănuți. ”Lucrez de 

la vârsta de 16-17 ani. Lucram pe timp 
de vară. Eu când am ieșit din sistem 
aveam deja un loc de muncă, eram 
încă și la școală și mi-am găsit chiria 
singură. Am avut mentori buni, pe 
parcurs, doamna Vera, instructor de 
educație, doamna educatoare Vereș 
de la noi, de la Reghin, au fost un 
sprijin moral pentru noi. Mereu ne 
sună, ne întreabă ce facem, cum 
suntem, ne mai ajută cu un sfat.
Cât despre proiect, mi-au prins 
foarte bine discuțiile cu domnul 
Aurel, cu oamenii de aici. Orice sfat, 
oricât de mic, o îndrumare, ne ajută. 
Am primit multe informații despre 
gestionarea banilor, investiții, cum 
să mă descurc, să trec peste anumite 
traume. Discuțiile despre dezvoltare 
personală și gestionarea banilor 
ajută, toată lumea are nevoie de asta”.
Pe parcursul per ioadei de 
implementare a proiectului, tinerii 
au mai participat la ateliere despre 
activitățile de relaxare pe perioada 
verii, au primit informații despre 
călătoriile pe care le pot efectua 
în Europa, despre culturi, tradiții, 
gastronomia, flora și fauna din diferite 
țări, despre Uniunea Europeană, 
drepturi și libertăți, despre rolul de 
antreprenor și angajat etc. 

2023  |    |  5



EVENIMENT

Jubileu la Centrul de Îngrijire și Asistență 
Căpușu de Câmpie

Împlinirea, în anul 2022, a 50 de ani de la înființarea Centrului de Îngrijire și Asistență „Sfântul Andrei” de 
la Căpușu de Câmpie a constituit un motiv de mare sărbătoare, celebrată de rezidenții din Centru, alături 
de angajați și mulți invitați. Evenimentul aniversar a fost marcat la sfârșitul anului.

Trecut și prezent
Atmosfera de sărbătoare a început 
cu primirea invitaților, oficialități, 
conducerea DGASPC Mureș, 
directori de instituții și șefi de 
centre, reprezentanți ai Bisericii 
Ortodoxe din localitate, ai diferitelor 
ONG-uri, vechi colaboratori, vechi 
angajați, prieteni, colegi și, evident, 
rezidenții centrului. Evenimentul 
a debutat cu un scurt istoric al 
clădirii Centrului, ridicată pe moșia 
familiei Sándor din Mihăileni, ce 
a ajuns în Căpușu de Câmpie la 
mijlocul secolului al XVIII-lea. A 
fost transformată dintr-o clădire 
modestă în conacul din prezent 
și a aparținut descendenților 
familiei Sándor, până ce a trecut 
în patrimoniul statului român, în 
perioada naționalizării. Aici s-a 
început activitatea de cămin-spital 
în aprilie 1972, loc în care au fost 
îngrijiți, de-a lungul unei jumătăți de 
secol, 1061 de persoane. În 1999 s-a 
înființat prin reorganizare Centrul 
de Îngrijire și Asistență Căpușul de 
Câmpie, urmând ca din anul 2004 
să treacă în subordinea DGASPC 
Mureș. În timp, s-au înființat noi 
servicii și au avut loc reorganizări 
ajungându-se, în prezent, la un 
Centru unde este asigurat ”un climat 
apropiat de cel familial pentru 
persoanele adulte cu handicap, 
în vederea menţinerii, recuperării 
şi dezvoltării capacităţilor fizice, 
psihice şi mentale individuale 
pentru depăşirea unor situaţii 

de dependenţă şi dizabilitate, în 
care persoana adultă cu handicap 
se poate afla”. Centrul reprezintă 
”acasă” pentru 58 de rezidenți. 
Acestora le este asigurată medicația 
și hrana necesară, participă la exerciții 
fizice, la ateliere de ergoterapie, 
activități de motricitate, culinare, 
de socializare, activități culturale, 
zile de naștere, zile ce marchează 
diferite sărbători.
Momentul aniversar a continuat 
cu un program artistic pregătit de 
rezidenții Centrului, din care nu au 
lipsit piesa de teatru, momente 
artistice de mimică, pantomimă 
muzicală, dansuri. 

Angajații, rol esențial  
pentru succesul 
Centrului
Cu prilejul aniversării a 50 de ani au 
fost înmânate diplome aniversare 
foști lor angajați ,  în prezent 
pensionari, dar a fost felicitată și 
întreaga echipă din prezent. ”Echipa 
reprezintă un grup de oameni cu 
posturi si funcții diferite, care lucrează 
împreună pentru atingerea unui scop 
comun, aceasta având un puternic 
simț al identității, sarcini diferite 
pentru fiecare membru și activități 
care se regăsesc în interdependență. 
Așadar, echipa are un rol esențial, 
aceasta influențând performanța 
grupului, dar si cea individuală, 
îndeplinirea obiectivelor, climatul 
de lucru, stabilitatea angajaților și 

reputația organizației. O astfel de 
echipă există aici, la centrul nostru, 
o echipă formată din 46 de persoane, 
cu posturi și funcții diferite, o echipă 
de oameni care au dat dovadă de 
profesionalism prin munca asiduă 
pe care au depus-o și în acest an, în 
această perioadă dificilă”, a precizat 
Viorica Susana Sand, directorul 
Centrului.  
Clipe emoționante au trăit și cei mai 
vechi locatari ai Centrului, care au 
fost prezentați publicului prezent, 

dar și cei mai longevivi, nonagenari 
și octogenari. 
O diplomă de înaltă prețuire a 
fost oferită Centrului din partea 
Primăriei Iernut, a Casei de Cultură 
și a Bibliotecii orașului Iernut.
Sărbătoarea aniversară a fost 
întregită de expoziția de obiecte 
decorative, intitulată ”Magia 
Crăciunului” și expoziția de 
fotografie ”Din trecut în prezent”, 
iar la final de momente dulci cu 
tortul aniversar și impresii de final. 
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EVENIMENTESEMÉNY

Jubileum a Mezőkapusi Gondozó  
és Ápoló Központban

A Mezőkapusi Szent András Gondozó és Ápoló Központ létrehozásának 2020-ban bekövetkezett 50. 
évfordulója nagyarányú ünnepségnek adott okot, amin a Központ bentlakói, alkalmazottjai és számos 
meghívott vett részt. Az évfordulót év végén ünnepelték.

Múlt és jelen
Az ünnepi hangulatot a vendégek, 
hivatalos személyek, Szociális és 
Gyámügyi Hivatal vezetősége, 
intézményigazgatók és központok 
vezetői, a helyi Ortodox Egyház 
k épv i se lő i ,  k ü lönfé le  c iv i l 
szervezetek, régi közreműködők, volt 
alkalmazottak, barátok, munkatársak 
és nyilvánvalóan a bentlakók 
fogadása indította. Az esemény a 
Központ épületének rövid történeti 
bemutatásával kezdődött, amely a 
XVIII. században Mezőkapusra érkező 
csíkszentmihályi Sándor család 
kúriáján épült. A jelenlegi kúria egyik 
szerény épületében alakították ki és 
a Sándor család leszármazottjainak 
bir tokában volt,  mindaddig, 
míg a román állam tulajdonába 
nem került az államosításkor. Itt 
kezdődött 1972 áprilisában a 
korház -otthon tevékenysége, 
ahol az eltelt fél évszázad alatt 
1061 gondozottat láttak el.  1999-
ben ennek átszervezésével jött 
létre a Mezőkapusi Gondozó és 
Ápoló Központ, amely aztán 2004-
ben a Maros megyei Szociális és 
Gyámügyi Hivatal fennhatósága 
alá került. Idővel újabb osztályok 
jöttek létre, átszervezések történtek, 
végül létrejött a mai Központ, 
amelyben biztosítani tudják „a 
családközeli környezetet a felnőtt 
korú fogyatékkal élő személyek 
számára, azok egyéni testi, szellemi 
és  mentál is  képességeinek 
megőrzése, visszaszerzése és 
fejlesztése érdekében, hogy le 
tudják küzdeni azokat a függőségi 
és fogyatékossági helyzeteket, 
amelyekbe a fogyatékkal élő 
felnőttek kerülhetnek.” A központ 58 
bentlakó számára jelenti az „otthont”. 
Az évforduló a Központ bennlakói 
által előkészített előadással 
folytatódott, jelen volt a színdarab, 
mímes előadás, zenei pantomim 
és a táncok.

A bentlakók számára biztosítva 
vannak a szükséges gyógyszerek 
és az élelem, fizikai gyakorlatokon, 
foglalkozásterápián, motoros, 
kulináris, szocializációs, kulturális 
tevékenységeken vesznek részt, 
születésnapot ünnepelnek és 
különböző ünnepnapokat tartanak. 

A munkatársak döntő 
szerepe a Központ 
sikerében
Az 50 éves évfordulói ünnepség 
alkalmából évfordulós okleveleket 
osztottak a jelenleg nyugdíjas, 
volt alkalmazottak között, de 
dicséretben részesült az egész 
jelenleg tevékenykedő csapat. 
„A csapatot egy különböző 

beosztásban tevékenykedő 
embercsoport alkotja, akik erős 
azonosságtudattal összedolgoznak 
egy közös cél érdekében, mindenik 
különféle, de egymás függvényét 
képező feladatot lát el. Tehát a 
csapat szerepe döntő fontosságú, 
amely befolyással van nemcsak 
a csoport teljesítményére, de 
külön az egyénekére is, a cél 
megvalósítására, a munkahelyi 
l é g k ö r re ,  a  m u n k a t á r s a k 
stabil itására és a szervezet 
h í rnevére .  K özpontunk ban 
pedig egy ilyen csapat létezik, 46 
személy részvételével,  különféle 
munkakörben és beosztásban, 
egy olyan emberekből álló 
csapat, akik ebben az évben is, 
e nehéz körülmények között is, 

kemény munkával bizonyították 
kiváló szakértelmüket” – mondta 
Viorica Susana Sand, a Központ 
igazgatónője. 
Érzelmes pillanatokat éltek át a 
Központ legrégibb, de a legidősebb, 
nyolcvanas és kilencvenes éveikben 
járó bentlakói is, akiket egyenként 
bemutattak a jelenlévőknek.
A Radnóti Polgármesteri Hivatal 
és a Radnóti kultúrház és Könyvtár 
nagyra értékelésük kifejezésére 
oklevelet nyújtott át a Központnak.
Az évfordulós ünnepséget a 
„Karácsony varázsa” elnevezésű 
dísztárgy kiállítás és „Múltból a 
jelenbe” című fotókiállítás tette 
teljessé, majd befejezésül az ünnepi 
torta édes pillanatai és végső 
benyomások zárták az eseményt. 
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SOCIAL

Noutăți aduse în atenția asistenților  
sociali din primării
Un număr de 38 de asistenți sociali sau persoane cu atribuții de asistență socială din 30 de primării, din 
județul Mureș, au răspuns prezent la cursurile de formare organizate de specialiștii Direcției Generale de 
Asistență Socială și Protecția Copilului Mureș, în zilele de 16 și 23 noiembrie 2022. 

Temele dezbătute s-au referit la  necesitatea 
elaborării unor proceduri comune şi 
unitare de lucru în vederea prevenirii 

separării copilului de familie, reducerea riscului 
de excluziune socială a acestuia, precum şi 
identificarea unor acţiuni concrete de viitor, 
care să îmbunătăţească activitatea asistenţilor 
sociali din judeţul Mureş, care să reducă timpul 
de intervenţie şi soluţionare a cazurilor sociale. 

În cadrul sesiunilor s-au prezentat:
-situația ucrainienilor pe teritoriul României și 
proiectul derulat de ANPDCA și SERA privind 

înregistrarea copiilor ucrainieni aflați în țara noastră, 
-  informații despre activitatea Serviciului de 

asistență maternală profesionistă și a fost 
subliniată nevoia de sprijinire a serviciului 
de către personalul de asistență socială de 
la nivelul primăriilor, în vederea identificării 
persoanelor interesate să devină asistenți 
maternali profesioniști și îndrumarea lor către 
DGASPC Mureș

-  Serviciul de Îngrijire de tip Familial și s-a solicitat 
sprijin pentru identificarea de familii doritoare 
să acceseze un job în cadrul acestui serviciu. De 
asemenea, s-a adus la cunoștința participanților 
la curs și date de natură financiară, respectiv 
modificările privind drepturile financiare de 
care beneficiază fiecare persoană/familie care 
ia copii în plasament

-  informații despre campania națională 
”Închisoarea nu este doar între gratii”, unde s-au 
discutat aspecte practice legate de cooperarea 
interinstituțională în cazurile în care sunt 
identificate posibile victime ale traficului de 
persoane/minori.

Pentru asistenții sociali informațiile primite au 
fost de ajutor, dovadă fiind feedback-ul venit 
la finalul sesiunilor, moment în care au propus 
ca în edițiile următoare să fie dezbătute teme 
precum protecția persoanelor cu handicap, 
a persoanelor vârstnice, violența domestică, 
situația copiilor cu handicap, susținerea copiilor 
din familii sărace în vederea evitării abandonului 
școlar, precum și informații referitoare la 
soluționarea situației copiilor cu probleme 
comportamentale în societate. 

Concurs de gătit – bucătăria tradițională românească
DGASPC Mureș organizează un concurs de gătit, destinat angajaților 

și beneficiarilor din cadrul serviciilor de protecție a copilului. 
Regulamentul Concursului va fi comunicat tuturor  

serviciilor sociale până la data de 1 septembrie 2023,  
iar înscrierea echipelor se va face până la data  

de 15 septembrie 2023, pe email dgaspcmonitorizare@gmail.com.
Echipele participante vor fi formate din persoane adulte  

(angajații Instituției), ajutate de 3-4 copii. 
Tema concursului se referă la prepararea și prezentarea produselor 

alimentare din cadrul bucătăriei tradiționale românești. 
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INTERVIU

Camelia Milășan, instructor de educație. mamă pentru peste 20 de copii: 

”Chiar dacă nu sunt copiii pe care i-am 
născut, pentru mine ei sunt copiii mei”

Cristi, Mircea, Claudiu, Ionel, Florin, Geta, Sandra, Ana-Maria, Daiana sunt o parte dintre copiii pentru care 
Camelia și Alin Milășan le-au fost părinți timp de 20 de ani în Casa de Tip Familial Sărmașu, de pe strada 
Dezrobirii nr.58.  Căsătorită de tânără, și având băiețel mic, Camelia Milășan a decis împreună cu soțul ei 
că au suficientă dragoste de oferit și pentru alți copii, nu doar pentru copilul lor. Au devenit cuplu parental, 
apoi instructori de educație.

Drumul parcurs nu a fost ușor, pentru că 
nu există o rețetă anume pentru a crește 
un copil. Fiecare dintre ei a constituit un 

caz particular, dar fiecare și-a găsit un loc în inima 
cuplului Milășan și a copiilor cuplului. Toți și-au pus 
amprenta și au contribuit, astfel, la formarea unei 
familii mari, care și în prezent țin legătura unii cu 
alții. De fapt, cheia succesului în cele două decenii 
a fost satisfacția pe care au simțit-o cei doi soți în 
momentul în care au văzut cum toți copiii lor cresc 
frumos, învață și ajung oameni realizați în viață, după 
cum recunoaște Camelia Milășan. 

Cum a început povestea dumneavoastră cu 
meseria de instructor de educație?
Eu am finalizat o școală postliceală de Finanțe-Bănci, 
dar nu am reușit să profesez pentru că eram foarte 
tânără. M-am căsătorit și am avut un băiețel. Eram 
în concediu de îngrijire a copilului, iar clădirea de 
lângă casa unde locuiam, cea care în prezent este 
casă de tip familial, a fost pusă în vânzare de către 
vechiul proprietar. Am aflat cine va cumpăra casa, 
pentru ce scop și, fiind în concediu de creștere a 
copilului, am zis că ar fi o idee bună să am grijă și de 
alți copii pe lângă copilul meu, care pe atunci avea 
trei luni. Am început procedurile de angajare și după 
toate formalitățile am ajuns să lucrăm în acea casă, 
eu împreună cu soțul meu. Aveam 21 de ani când 
m-am angajat la casa de tip familial. 
Prima dată am început în calitate de cuplu parental. 
Nu am știu ce implică această meserie, deoarece 
nu am mai avut contact cu copii din centrele de 
plasament, dar lucrurile au început să se deruleze 
spontan, totul a venit de la sine. Ne-am atașat foarte 
mult de copii, copiii de noi și ne-am bucurat că 
putem să le oferim familia pe care nu au avut-o sau 
au pierdut-o. Am început cu 10 copii și am continuat 
tot așa. Și în prezent avem 10 copii.  

De-a lungul timpului, de câți copii ați avut grijă? 
În total cred că au fost vreo 25 de copii, dar vreo 
patru sau cinci dintre ei nu au stat foarte mult. 
Marea majoritate a copiilor care se află în prezent 
în casa de tip familial sunt la noi de vreo 10 ani de 
zile. Puțini copii au stat o perioadă mai scurtă. La 
marea majoritate a copiilor li s-a stabilit o măsură de 
plasament și au rămas până la definitivarea studiilor. 
Prima tranșă de copii care au venit, au stat în casa 
de tip familial aproape 10 ani.

Țineți legătura cu copiii?
Da, ținem legătura telefonic, ne vizitează. Cei plecați 
în străinătate vin mai rar, dar când vin acasă ne 
vizitează tot timpul. 

Copilul dumneavoastră, băiatul, cum s-a integrat 
alături de ceilalți copii din casă?
Foarte bine s-au înțeles copiii mei cu cu ei, acum am 
și o fată. Băiatul, care este mai mare, are o afecțiune 
aparte față de primii copii care au venit în căsuță. A 
crescut cu ei în casă, au petrecut momente frumoase 
și mai puțin frumoase, au amintiri împreună, au fost 
în vacanțe, în tabere.

De la cuplu parental ați ajuns instructori de 
educație.
Da, am ajuns să fim instructori de educație pentru că 
am avut posibilitatea să ne înscriem. Cu o diferență 
de examen și cu diplomă de studii am devenit 
instructori de educație. Dar amândoi avem, în 
continuare, grijă de copii. 

Ce implică munca de instructor de educație? 
Tot ceea ce face un părinte pentru copilul lui, acasă: 
gătim împreună, facem lecții împreună, discutăm 
foarte mult. Meseria este de instructor de educație, 

dar eu mă simt mama lor, mama care le lipsește.

Cum este să fiți mamă pentru peste 20 de copii?
Frumos și greu, în același timp. Frumos, pentru că 
îi vezi cum cresc, cum evoluează și greu pentru că 
atunci când sunt mici sunt unele probleme, iar când 
ajung adolescenți apar alte probleme. 
Dar eu mă bucur că fac parte din viața lor și că pun 
acolo câte ”o picătură” pic cu pic, până când ei ajung 
mari și se realizează. Aceasta este satisfacția cea mai 
mare, că ajung să finalizeze o școală, să aibă o meserie, 
să își facă un rost în viață. Și mă bucur că ne sună, 
ne caută și acceptă sfaturile noastre. Uneori greșesc, 
alteori fac lucruri bune, dar eu zic că am avut multe, 
multe realizări cu copiii.
 
Ce sfat aveți pentru cuplurile care își doresc să 
îmbrățișeze meseria dumneavoastră?
Le-aș spune că de-a lungul timpului realizezi că este 
foarte important cu ceea ce rămâi în urma creșterii 
unui copil. Rămâi cu amintirile frumoase, cu evoluția 
lui. Îți aduce o mare satisfacție. Nu poți să îți dai seama 
până când nu lucrezi cu un copil și îi oferi afecțiune. 
Acesta este cel mai  important lucru în viață: să facem 
oamenii fericiți și în special copiii, care au nevoie de 
dragoste, care au lipsa unei familii. Noi suntem o 
familie mare, chiar dacă nu sunt copiii pe care eu i-am 
născut, pentru mine ei sunt copiii mei. Au crescut 
acolo, au petrecut timp frumos cu copiii noștri, avem 
foarte multe amintiri împreună. Fiecare are un loc 
special în sufletul meu și în inima mea. Atunci când 
ei pleacă tot timpul parcă ceva se rupe din mine. 
Chiar dacă știu că sunt bine, tot timpul sunt cu 
gândul la ei, le scriu, vorbim, mă bucură atunci când 
se realizează și au bucurii. 

Este o meserie frumoasă cu multe satisfacții, 
dar cu ce greutăți, care trebuie depășite, vine 
la pachet?
În primul rând ne-am confruntat cu problemele 
școlare, cu lacunele pe care ei le-au acumulat în 
timp, pentru că au venit la noi la o vârstă înaintată 
și le-au lipsit grădinița, școala. 
Este foarte greu să ajungi în clasa a 2-a, a 3-a și să nu 
cunoști alfabetul sau cifrele. Este o muncă titanică să 
începi de la zero și să recuperezi lipsurile pe care ei 
le-au acumulat. Este foarte greu, dar am reușit de-a 
lungul timpului. Copiii au reușit să învețe să scrie și 
să citească, să termine o școală. 
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Puczi Bela: ”Faptul că am ajuns în sistemul 
de protecție este o binecuvântare”
Multă muncă, perseverență și exploatarea la maxim a fiecărei șanse, ce oferă noi posibilități de învățare 
și cunoaștere, crede Puczi Bela că sunt ingredientele pentru a deține cheia succesului în viață. Este ferm 
convins că educația îți oferă șansa să ai o viață mai bună, lucru pe care el l-a și demonstrat, iar acum culege 
roadele muncii sale. 

De mai bine de două decenii este beneficiar 
al sistemului de protecție al copilului din 
județul Mureș și consideră o binecuvântare 

faptul că a ajuns în sistem, inclusiv la Casa de 
tip familial nr. 4, de la Complexul de Case de Tip 
Familial Sâncraiu de Mureș-Sântana de Mureș.

Cum a început povestea ta cu sistemul de 
protecție a copilului?
Mama m-a abandonat în spital, încă de la naștere. 
Până la vârsta de doi ani am crescut în maternitate, 
iar ulterior am fost preluat de către cei de la 
Protecția Copilului și repartizat la CTF Sâncraiu 
de Mureș. Pot spune că la Sâncraiu de Mureș mi 
s-au oferit multe șanse. Toată lume a fost mereu 
alături de mine, m-a încurajat, sprijinit și m-a 
îndrumat pentru a face o școală.
Am avut parte de o copilărie frumoasă, de părinți, 
familia Bucur, care s-au implicat din toate punctele 
de vedere. Au fost, practic, familia mea și au 
încercat să înlocuiască ceea ce eu nu am avut 
parte. Colectivul de acolo și angajații DGASPC-ului 
sunt mână în mână pentru a ne ajuta, forma și, nu 
în ultimul rând, pentru ne pune pe o ”direcție” cât 
mai bună. Și când spun asta mă refer la faptul că 
ei vor ca noi să fim următorii oameni de succes. 

Cum au încercat angajații DGASPC Mureș să 
te îndrume pentru a avea succes în viață? 
Cu multă muncă și perseverență. Toate aceste 
lucruri duc la un rezultat. Au fost lângă mine 
inclusiv de la grădiniță, m-au ajutat, mi-au pus 
creionul în mână, s-au implicat în activitatea mea 
și au fost mereu lângă mine, ceea ce contează 
mult pentru un copil.
Am avut examene destul de grele. Poate că nu 
m-au ajutat fizic, să învăț, dar m-au încurajat, 
mi-au spus că eu pot. Au fost încurajări care-ți 
formează calea și te ajută. 
Pe plan emoțional am avut anumite trăiri, la fel ca 
orice tânăr, și au fost și atunci alături de mine, mi-
au explicat cum este viața și cum putem depăși 
astfel de momente.

În prezent te pregătești să devii asistent 
medical și lucrezi deja în domeniu. Te rog 
să faci o scurtă prezentare a parcursului tău 
educațional și cum ai ajuns să îmbrățișezi 
această nobilă meserie. 
Am urmat prima dată o școală profesională, în 
profesia instalator instalații de încălzire centrală, 

ulterior liceul, pe partea de electronică și 
automatizări. Am luat Bacalaureatul, iar acum 
frecventez școala postliceală de asistenți medicali, 
anul doi, și mă gândesc să dau la facultate, la 
Medicină Dentară. Vreau mai mult de la mine. 
Întotdeauna am spus că eu pot mai mult și mă 
ambiționez. Sunt foarte perseverent cu mine și 
vreau să evoluez profesional.

Inițial te-ai pregătit pentru două domenii 
diferite, pentru ca mai apoi să alegi asistența 
medicală. De ce? 
Nu am rezonat cu partea electronică, cu partea 
reală. Mi-a plăcut partea umană. Sunt un om care 
își cunoaște limitele și punctele forte. Eu vreau 
să ajut, să mă implic, deoarece vreau să dau mai 
departe ceea ce eu am primit. În prezent sunt 
angajat la un centru de dializă și după ce termin 
postliceala urmează să devin asistent medical. 

Și dorința de a te înscrie la Medicină Dentară?
Visul meu este să devin medic stomatolog pentru 
că îmi place partea de tehnica dentară, tot ceea 
ce ține de stomatologie. De altfel, colaborez 
cu medici de la Universitatea de Medicină și 
Farmacie. Îmi place să învăț cât mai multe lucruri, 
din cât mai multe domenii. 
Educația contează foarte mult. Trebuie să ai prima 
dată cei 7 ani de acasă, apoi începe școala, care îți 
oferă totul alături de școala vieții, care te călește, te 
formează să devii un om nobil. Eu cred că sunt apt 

și capabil de orice, să fac față oricărei provocări, 
totul constă în multă perseverență, respect față 
de mine și față de ceilalți, mult efort depus și 
mult sacrificiu. Cam asta este cheia succesului. 

Cum și unde te vezi în viitor?
Peste doi-trei ani de zile mă văd ieșit din sistem, 
cu un loc de muncă stabil, chiar să îmi întemeiez 
o familie. Nu în ultimul rând, intenționez să-mi 
achiziționez un apartament al meu, astfel încât 
să fiu independent.

Ești beneficiar al proiectului TIME, care 
prevede, printre altele, și ajutor pentru a 
deveni independent, a-ți putea achiziționa 
propriul apartament.
 În proiectul TIME am reușit să ajung cu ajutorul 
asistentei sociale care mi-a spus de această opțiune, 
că aș fi eligibil să mă încadrez. Am absolvit un curs 
la ei, de manichiurist-pedichiurist, m-am ales cu 
încă o meserie, m-am înscris și pentru buget, dar 
în același timp am câștigat oameni cu care pot 
să colaborez pe viitor. Sunt beneficiar al acestui 
proiect și pe viitor urmează să particip și la alte 
acțiuni pe care ei le vor desfășura, spre exemplu 
proiectul cu chiriile sau cursul de antreprenor. 
Fiecare alegere pe care o fac mă ajută să mă 
cunosc, să mă dezvolt.
Mi s-a spus de la bun început ”trebuie să faci ceva 
cu viața ta”. Viața mea s-a schimbat încă de la 14 
ani, de când am cunoscut oameni de la diverse 
fundații, care m-au ajutat să mă dezvolt. Orice 
ocazie care s-a ivit am și exploatat-o la maxim, 
în sensul bun. Am învățat câte ceva, dar m-am și 
ales cu distracție pe măsură. Pe lângă aceasta am 
rămas cu amintiri, cu povești și prieteni. 

Ce mesaj ai pentru copiii din sistem?
Aș vrea ca fiecare dintre ei să vadă aceste lucruri 
bune și să se roage, pentru că și Dumnezeu este 
alături de ei. Totul pornește de la simplul fapt că 
avem o șansă de la viață. Faptul că am ajuns în 
sistemul de protecție este o binecuvântare și mulți 
nu își dau seama de acest lucru. Aș vrea ca fiecare 
beneficiar din sistem să înțeleagă rolul muncii, atât 
al Direcției cât și a celor care se implică pentru noi.

Ce mesaj le transmiți părinților care te-au 
crescut? 
Toată stima și tot respectul pentru munca pe care 
au depus-o, pentru că nu este o muncă ușoară.

INTERVIU
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8 Martie, zi de sărbătoare la Serviciul  
de recuperare de zi din Sighișoara

Sănătatea copilului este cea mai importantă preocupare pentru o mamă, în fața căreia toate celelalte probleme 
par neînsemnate. Ziua Femeii este o ocazie specială pentru copii, dar nu numai, de a-și arăta iubirea față 
de ființa cea mai dragă, mama. Pentru a marca această sărbătoare, echipa Serviciului de Recuperare de zi 
pentru copilul cu dizabilități din comunitate, din Sighișoara, a organizat un eveniment de suflet, care a strâns 
laolaltă copii, părinți, bunici și specialiști, pentru a aduce un omagiu mamei. 

Activitatea a presupus vizionarea unui 
filmuleț de prezentare a activităților 
desfășurate în cadrul centrului, 

dar și discursuri din partea conducerii 
DGASPC Mureș și a conducerii Serviciului 
de recuperare de zi. În mesajul său, 
coordonatorul Serviciului de recuperare 
de zi Sighișoara, Alina Drăgan, le-a transmis 
copiilor să își iubească părinții. ”Copii, iubiți-
vă părinții, prețuiți-i pentru că numai pe ei 
îi aveți! Ascultați-i, pentru că Dumnezeu i-a 
ales pe ei ca să vă dea vouă viață! Iubiți-i, 
pentru că din dragoste pentru voi ei ar fi 
capabili de orice ca să vă fie vouă bine!”.
Evenimentul a continuat cu confecționarea 
de felicitări de către copii împreună cu 
mame și bunici, dar și oferirea de flori 

mamelor și pachete pentru copii din 
partea sponsorilor. Nu în ultimul rând, cei 
prezenți au fost îndrumați să lipească un 
gând pe balonul dorințelor.   
Serviciul de recuperare de zi pentru copilul 
cu dizabilități din comunitate din Sighișoara  
are ca și misiune prevenirea abandonului 
și instituționalizării copiilor, prin asigurarea 
unor activități de dezvoltare a deprinderilor 
de viață independentă, recuperare-
reabilitare, educație, recreere-socializare, 
intervenții de specialitate, psihologice, 
kinetoterapeutice, psihopedagogice, 
ergoterapeutice, activități de sprijin, 
consiliere pentru părinți sau reprezentanți 
legali, precum și pentru alte persoane care 
au în îngrijire copii cu dizabilități.
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Date de contact DGASPC Mureş

Email: office@dgaspcmures.ro

Telefon: 0265/213512, 0265/211699, 0265/211561
Adresa: Str. Trebely nr.7, Târgu Mureş
www.dgaspcmures.ro

Căminul funcționează din 1959, într-o locație 
pitorească, în mijlocul naturii, înconjurat de 
livadă și salcâmi, în apropierea municipiului 

Reghin, dar și a terenurilor cu apă sărată de la Ideciu 
de Jos. Este acasă pentru vârstnici veniți de pe întreg 
teritoriul județului Mureș, care aici beneficiază de 
îngrijire și se bucură de confortul dorit. Le este 
asigurată asistența și protecția socială, iar ei participă 
activ la o diversitate de activități incluse în programele 
lunare: activități de socializare, ergoterapie, petrecere 
în timpul liber, audiții, gospodărirea și înfrumusețarea 
incintei centrului, excursii, drumeții, spectacole, cules 
de plante medicinale, sărbătorirea aniversaților lunii, 
marcarea marilor sărbători religioase etc. 
”Specialiștii noștri sunt implicați în organizarea și 
desfășurarea tuturor activităților organizate pentru a 
atrage beneficiarii, în funcție de opțiunile și capacitățile 
fiecăruia, să trăiască o viață activă. Astfel, sunt antrenați 
pentru o participare cât mai activă, menită să le ofere 
momente de relaxare și buna dispoziție, să-i ajute 
în prevenirea unor afecțiuni specifice vârstei a treia, 
să le îmbunătățească starea de sănătate”,a explicat 
Mărioara Bârsan, directorul Căminului. 
Centrul face parte din structura DGASPC Mureș și are 
o capacitate de 100 de locuri. Beneficiarii centrului 
sunt persoane vârstnice care: nu au familie ori nu se 
află în întreținerea unei persoane; nu au locuință și 
nici posibilitatea de a-și asigura condițiile de locuit 
din resurse proprii; nu realizează venituri ori acestea 
sunt insuficiente; nu se pot gospodări singure sau 
necesită îngrijire specializată; se află în imposibilitatea 
de a-și asigura nevoile socio-medicale din cauza 
stării de sănătate, fizice sau psihice.

Plan individual de îngrijire  
și asistență
Finanțarea Centrului este asigurată prin Consiliul 
Județean Mureș din bugetul local al județului Mureș. 
Desigur, pentru vârstnicii care realizează venituri 
există obligația de a plăti o contribuție lunară de 
întreținere, stabilită pe grade de dependență, și 
reprezintă 60% din venitul personal al beneficiarului. 
Diferența până la valoarea integrală a contribuției 
de întreținere este achitată de susținătorii legali ai 
beneficiarului, dacă realizează venit lunar net pe 

membru de familie în cuantum mai mare decât 
valoarea netă a salariului de bază minim brut pe 
țară garantat în plată, stabilit potrivit legii. 
Instituționalizarea beneficiarilor are loc în urma unei 
anchete sociale, elaborată pe baza datelor cu privire 
la afecțiunile de care suferă și îngrijirea specială pe 
care o necesită, capacitatea de a se gospodări și 
de a-și îndeplini cerințele firești ale vieții cotidiene, 
condițiile de locuit și veniturile.

În cadrul Centrului sunt asigurate servicii 
stabilite printr-un plan individual de îngrijire și 
asistență, respectiv: 
-  găzduire pe perioadă nedeterminată;
-  prepararea și distribuirea hranei;
-  servicii sociale care constau în consiliere socială, 

informare și reprezentare de interese, ajutor 
pentru menaj, consiliere psihologică, prevenirea 
marginalizării sociale și măsuri de reintegrare 
socială, în raport cu capacitatea psiho-afectivă, 
evaluare, intervenție și monitorizare a cazurilor;

-  servicii socio-medicale care constau în ajutor pentru 
menținerea ori readaptarea capacităților fizice și 
intelectuale;

-  asigurarea unor programe de ergoterapie, sprijin 
pentru realizarea igienei corporale;

-  servicii medicale, precum consultații și tratament 

la cabinetul medical, în instituții medicale de 
profil sau la patul persoanei, dacă aceasta este 
imobilizată, supravegherea permanentă a stării de 
sănătate, beneficii și servicii de îngrijire – infirmerie, 
asigurarea dispozitivelor medicale, asistență pentru 
sănătate, respectiv tratamente și supraveghere în 
baza prescripțiilor medicale, supravegherea stării 
de sănătate, administrarea medicației, efectuarea 
îngrijirii medicale de bază;

-  recuperare/reabilitare funcțională pe baza 
programului de recuperare/reabilitare în scopul 
menținerii sau ameliorării autonomiei funcționale 
a persoanei vârstnice;

-  viață activă și contacte sociale, astfel încât 
beneficiarul să trăiască într-un mediu de viață 
prietenos, care promovează inițiativa proprie și 
răspunde dorințelor și așteptărilor fiecăruia.

”Pentru asigurarea îndeplinirii acestor deziderate, 
un colectiv  bine pregătit profesional acționează zi 
de zi cu empatie și multă dăruire pentru a răspunde 
tuturor provocărilor aduse de munca într-un astfel 
de colectiv”, a mai spus directorul Căminului pentru 
Persoane Vârstnice Ideciu de Jos. 

Acasă, la Căminul pentru  
Persoane Vârstnice Ideciu de Jos
Pentru mulți bunici, de multe ori, o viață mai bună presupune cazarea la căminul pentru persoane vârstnice, 
unde beneficiază de toate condițiile necesare pentru o bătrânețe liniștită. Acasă înseamnă pentru 57 de 
bunici Căminul pentru Persoane Vârstnice Ideciu de Jos. 
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